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EL PERIÒDIC D’ANDORRA

President: Enric Dolsa.
Director General: 
Josep Anton Rosell Pujol.

ANDORRANA DE PUBLICACIONS

Mora Wealth Management AG, la
gestora de patrimonis suïssa del
grup BIBM, va inaugurar dilluns la
seva oficina al districte financer de
Zuric. Continua el procés d’interna-
cionalització de la banca.

Director general de BIBM
Joan Quera

El Síndic general es troba a Madrid
de viatge oficial per reunir-se amb
els màxims representants de les
dues cambres de què es conforma el
poder legislatiu espanyol. Els contac-
tes institucionals són necessaris.

Síndic general
Josep Dallerès

Efectius de l’Àrea de Policia Crimi-
nal van detenir la setmana passada
un súbdit francès de 34 anys provi-
nent de Còrsega que portava una ar-
ma molt potent carregada d’un cali-
bre gros i del mercat negre.

Director de la Policia
Jordi Lluís

Les fotos dels lectors
Pot enviar com a carta al director fotografies de qualsevol situació que
el sorprengui o de qualsevol deficiència que descobreixi als carrers de
la seva parròquia o de qualsevol altra parròquia o ciutat que visiti.
Enviï-les a l’adreça electrònica redaccio@andorra.elperiodico.com i les
publicarem a la secció dels lectors. Preguem als lectors que amb la
fotografia especifiquin el lloc exacte i la data en què van captar la
imatge, així com una breu descripció dels fets.

oberta
La finestra

NOE

Aquesta implicació,
aquesta participació, ha
estat al pas dels anys
més important

Coses que passen

Es parla poc del model
social per al Principat

JOSEP ANTON

Rosell Pujol

NOE

Ahir vaig tenir l’honor de ser
convidat i de poder assistir a
la celebració d’un aniversa-

ri. Els aniversaris sempre són un bon
moment per reflexionar i valorar tot

allò ocorregut en els anys d’existèn-
cia transcorreguts des del naixe-
ment motiu de celebració, per fer
balanç i valorar aquell esdeveni-
ment que recordem de manera par-
ticular.

En el cas al qual em refereixo, el
40è aniversari de l’Escola Especialit-
zada de Nostra Senyora de Meritxell,
els motius de valoració positiva, de
satisfacció compartida, són innom-
brables. Per expressar-ne algun, per-
meteu-me que digui que aquesta ce-
lebració ha significat per a mi, en
primer lloc, un reconeixement a to-
tes les persones que al llarg d’aquest
temps han cregut en la necessària
participació de tots i cadascun –en-
cara que pugui semblar de forma li-
mitada, que no és el cas– per assolir
una societat millor i un major be-
nestar de la mateixa, especialment

quan es tracta de donar suport a un
col.lectiu que mereix una atenció es-
pecial. Sense aquestes persones, mo-
gudes per l’altruisme i amb una no-
ció clara d’allò que significa el bé
comú, no seria possible avançar de
manera prou decidida en el reconei-
xement dels drets de la persona, dels
drets inherents a tots aquells que
compartim la condició humana.

També crec que ha de ser una ce-
lebració de l’esperança. 40 anys són
molts anys, molts esforços, moltes

individualitats implicades al llarg
del temps per tal d’aconseguir que
unes persones especials puguin gau-
dir de la seva existència en les mi-
llors condicions. I aquesta implica-
ció, aquesta participació, ha estat al
pas dels anys cada cop molt més im-
portant.

Aquest fet no ha de passar desa-
percebut a ningú i ens ha d’encorat-
jar a participar, si encara no ho hem
fet ja, en assolir que aquella rialla,
aquella abraçada que ens ofereixen
els nostres amics especials, sigui ca-
da cop més gran, cada cop més for-
ta. Perquè ells s’ho mereixen i nosal-
tres ens hem de sentir agraïts de ser
mereixedors d’aquestes manifesta-
cions sinceres d’amistat desinteres-
sada. H
Historiador.

redaccio@andorra.elperiodico.com

 
 

E
n el debat parlamentari i
en la discussió política, es
parla molt del model
econòmic, la reforma fis-
cal o l’expansió cap a l’ex-

terior i, en canvi, molt poc de la ne-
cessària reforma laboral demanada
de fa temps i sempre arraconada.
Maliciosament podríem dir que el
fet que la immensa majoria de lleis
passades pel Consell tinguin un
caràcter econòmic i molts poques
un aire social defineix clarament
que en aquest país, es digui el que es
vulgui, existeix una ciutadania de
primera classe i una altra de segona
que només és utilitzada per pressio-
nar posicions econòmiques, o sigui,
per afavorir els ciutadans de prime-
ra classe. Un desequilibri que no és
bo i que s’hauria d’evitar.

Per disposar d’un model social
s’ha de tenir diners per finançar-lo.
Sense l’últim no és possible el pri-
mer. La dependència és evident,
com també que només amb un
plantejament social just és possible
un desenvolupament amb realitat
de futur. ¿Pessimisme o realisme da-
vant una situació bicèfala? Quan es
parla de la sort ida de la cr is i
econòmica és prioritari contemplar
les seqüeles que deixarà en les socie-
tats, però més encara en la trama so-

cial, perquè la qüestió més impor-
tant ara i en el futur pròxim no és
altra que l’atur. L’interrogant obert
és l’estat del benestar, perquè la so-
cietat del benestar es fa cada dia més
difícil. Ens trobem en una qüestió de
supervivència que s’haurà de solu-
cionar amb criteris de justícia i de
responsabilitat.

En alguns sectors es comenten les
poques manifestacions expressades
pels representants socials amb mo-
tiu de la crisi. Una pregunta sobre la
qual hauríem de meditar-ne la res-
posta, perquè podria aclarir l’opaci-
tat en què estem vivint. L’Executiu
actual és el que millor pot solucio-
nar les qüestions laborals. Sempre i
quan se’l deixi fer i pugui actuar
amb llibertat i responsabilitat, cosa
que no és fàcil. H
Periodista.

jarosell@andorra.elperiodico.com


